



တၢ်သံကွၢ်ဘၣ်ဃးလၢ COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ



တၢ်ဆဲး COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ ကဒီတဒါပဝဲလၢ တၢ်ကဲထီၣ်တအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢ COVID-19 တၢ်ဆါခါ?

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆဲး COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါအံၤန့ၣ် ကမၤတၢ်ခီဖျိကသိၣ်လိဝဲ နီၣ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆၢတၢ်မၤအကျိၤအကျဲ (immune system) ဒ်သိး အကသုၣ်ညါဒီး ဒုးကွၢ် တၢ်ဆါဃၢ်လၢ အဒုးကဲထီၣ် COVID-19, ဒီးကဒီတဒါသုလၢ တၢ်ကဲထီၣ်တအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢ COVID-19 တၢ်ဆါအဃိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒီတဒါတၢ် လၢတၢ်တအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အရဲဒိၣ်မ့ၢ်လၢ COVID-19 ပုၤဆါအါတက့ၢ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်ဆူၣ်တၢ်ဆါလၢအစၢ် သန့ၣ်က့, ပုၤအဂုၤအဂၤတဖၣ်ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကတူၢ်ဘၣ် တၢ်ဆူၣ်တၢ်ဆါလၢအဃိ, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ဘၣ်ဒီလၢ အကတီၢ်ယံၢ်, မ့တမ့ၢ် တုၤဒၣ်လဲၣ် ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်သံတၢ်ပုၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါအံၤ မၤဆူးဆါပဝဲလၢ COVID-19 တၢ်ဆါသ့ခါ?

တသ့ဘၣ်. COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးယၢ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ လၢ အဘၣ်တၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်အီၤ လၢကတီၢ်ခဲအံၤလၢ အမဲရကၤကီၢ်စၢ်ဖျိအပူၤ နီတဖျါၣ် နီတခါန့ၣ် တဟ်ဃုာ် ဒီးတၢ်ဆါအဃိလၢအမူဝဲ လၢအဒုးကဲထီၣ် COVID-19 တၢ်ဆါသ့ဝဲန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. အခီပညီမ့ၢ်ဝဲဒၣ် COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါအံၤမၤဆူးဆါသုလၢ COVID-19 တၢ်ဆါတသ့ဝဲဘၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီတဒါဝံၤ အလီၢ်ခဲန့ၣ်, တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါလၢ COVID-19 ကဟ်ဖျါထီၣ်လၢ COVID-19 တၢ်ဆါအိၣ်လီၤတံၢ်လၢပအိၣ်ခါ?

တမ့ၢ်ဝဲဘၣ်လီၤ. COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးယၢ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် ကသံၣ်ဒီတဒါ အဂုၤအဂၤတဖၣ်လၢ အဘၣ်တၢ်စူးကါအီၤလၢ ကသံၣ်ဒါးတဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢ အမဲရကၤကီၢ်စၢ်ဖျိအပူၤ တမံၤမံၤန့ၣ် တဒုးကဲထီၣ် တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါလၢ COVID-19 အတၢ်ဆါဃၢ်အိၣ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ, တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါအံၤ မ့ၢ်ဝဲလၢပစူးကါအီၤ မ့မ့ၢ်သုအိၣ်ဒီး COVID-19 တၢ်ဆါလၢ ခဲအံၤကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့မ့ၢ်ပတူၢ်ဘၣ်ဆိတ်စၢၤ COVID-19 ဒီး အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ထီၣ်က့ၤန့ၣ်, ယလိၣ်ဘၣ်လၢ ယကဆဲး COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါဒဲးခါ?

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢ တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီလၢ အဃိးဝဲလၢအဘၣ်ဃးဒီး COVID-19 ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံကဒီးက့ၤ တဖၣ်အိၣ်ဝဲသ့အဃိဒီး, ကသံၣ်ဒီတဒါအံၤ မ့ၢ်ဝဲတၢ်အရဲဒိၣ်ဝဲတမံၤဒဲလဲၣ်ဂ့ၤဒဲလဲၣ်ဂ့ၤ, မ့မ့ၢ်သုတူၢ်ဘၣ်ဟ်စၢၤ COVID-19 တၢ်ဆါဝံၤမ့ၢ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ပုၤစဲၣ်နီၤတဖၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲ တၢ်ဒီတဒါတခါအံၤ လၢပုၤတူၢ်ဘၣ် COVID-19 ဒီး အိၣ်ဆူၣ်ထီၣ်ကဒီးက့ၤတဂၤအဂီၢ်န့ၣ် ကယံၢ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ဂံၢ်တြီဆၢတၢ်ဆါလၢ နီၣ်တဂၤဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲ ခီဖျိလၢ တၢ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်ဆါအဃိန့ၣ် ပကိးဝဲအီၤလၢန့ၣ်ဆၢဂံၢ်တြီဆၢတၢ်ဆါ, ဒီးပုၤတဂၤဒီးတဂၤတဒ်သိးလိာ်သးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျါဆိတ်နီၤ ဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲလၢ န့ဆၢဂံၢ်တြီဆၢတၢ်ဆါန့ၣ် တအိၣ်ကျါဝဲ ယံၢ်ယံၢ်ထၢထၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ ကဆိတ်လဲကွံာ် ပ DNA (ကလၢအစိာ်ခီ တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်မူတၢ်မဲတဖၣ်အပူၤ) ခါ?

တမ့ၢ်ဘၣ်. COVID-19 mRNA ကသံၣ်ဒီတဒါတဖၣ် တဆိတ်လဲဘၣ်ဝဲ မ့တမ့ၢ် တဘၣ်ထွဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ သု DNA ဘၣ်လီၤ.

မ့မ့ၢ်လၢ ယအဲၣ်ဒီးမၤန့ၢ် ယဟုးယသးလၢမ့ၢ်တန့ၢ်န့ၣ်, တၢ်ဆဲး COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါတခါအံၤ မ့ၢ်အဘၣ်ဘၢဝဲခါ?

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤတဖၣ်လၢ အအဲၣ်ဒီးမၤန့ၢ်ဟုးသးလၢ ခါဆူညါန့ၣ် ဆဲးဝဲ COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပုၤတဖၣ်လၢ အဂုၢ်ကျဲးစၢးလၢကမၤ န့ၢ်ဘၣ်ဟုးသး အခဲအံၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤတဖၣ်လၢအတီၢ်ဟ်ဝဲလၢ အကမၤန့ၢ်ဟုးသးလၢ ခါဆူညါ စ့ၢ်ကိး ဆဲးဝဲ COVID-19 ကသံၣ်ဒီတဒါ သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

